
1
2022

Tradiční Novoroční ohňostroj
rozzářil centrum Břeclavi i le-
tos. Počasí přálo a Břeclavané
jej tak mohli spatřit v plné
kráse. „Těší mě velké množství po-
zitivních ohlasů, které jsem zazna-
menal. Pravdou je, že se letos oh-
ňostroj na Kuffnerově nábřeží,
který pořádala břeclavská radnice
ve spolupráci s břeclavským mu-

zeem, opravdu velmi podařil. Svěd-
čily o tom nadšené reakce přímo
na místě, ale také skutečně četná
pozitivní hodnocení na sociálních
sítích. 

Novoroční ohňostroj už se stal
v Břeclavi tradicí. Vnímám samo-
zřejmě také hlasy těch, kteří tento
způsob oslavy příchodu nového
roku příliš nemusí. Nejsem přízniv-

cem petard a ohňostrojů na každé
oslavě narozenin. Nicméně mys-
lím, že jednou za rok má tento způ-
sob vítání nového roku symbolický
význam a je nevšedním zážitkem
pro děti i dospělé. Za normální si-
tuace je navíc taková akce místem
k setkání lidí s přáním všeho dob-
rého do nového roku. 

Tímto bych si také já dovolil za

břeclavskou radnici popřát všem
v roce 2022 hlavně pevné zdraví,
rodinnou pohodu, štěstí, ale také
úspěchy v práci, a pokud máte sny,
které byste si rádi splnili, tak přede-
vším sílu a odhodlání k jejich us-
kutečnění,“ uvedl břeclavský sta-
rosta Svatopluk Pěček.

(dav)

Novoroční ohňostroj rozzářil město



V rámci prací na zpevnění ploch
na ul. Generála Šimka a Hřbitovní
buduje dodavatel parkování, které
je vytvořeno ze zatravňovacích
roštů. Na doporučení dodavatele
systému těchto roštů je nyní po-
třeba omezit provoz, aby mohla
vzrůst zasetá tráva. 

Z toho důvodu bude do března
2022 k dispozici pouze podélné par-
kování. Zpevněná plocha bude v bu-
doucnosti určena nejen pro parko-
vání, ale bude využívána také při
kulturních a společenských akcích,
při pořádání jarmarků nebo kolo-
točů. Pro snadnější orientaci najdete
na mapce koordinační situaci, kde
je zakresleno parkovací stání. (jp)
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Novinka od Scanie brázdí břeclavské ulice

Při výběrovém řízení na provo-
zovatele MHD na dalších deset let
v loňském roce město dalo do za-
dávacího řízení podmínku pořízení
dalšího, patnáctého autobusu, aby
provozovatel MHD mohl opera-
tivně reagovat na požadavky ob-
čanů na změnu jízdních řádů. „Je-
denáct a půl metru dlouhý
autobus pojme stejné množství
cestujících jako dvanáctimetrové
vozidlo, tedy 29 sedících a 47 sto-
jících pasažérů. Je vybaven USB
porty pro dobíjení drobné elektro-
niky a celovozovou klimatizací. Ne-
chybí ani bezpečnostní kamery

a na obou stranách vozu má čidla
pro sledování a vyhodnocení po-
hybu chodců, cyklistů a automo-
bilů,“ vysvětluje generální ředitel
společnosti BORS BŘECLAV a.s.
František Zugar. 

Vedle komfortní výbavy pro ři-
diče i cestující má autobus nejmo-
dernější bezpečnostní a asistenční
systémy. Kromě automatického
brzdného asistenta je vybaven
i systémem upozorněni na nebez-
pečí srážky s chodci a cyklisty
v blízkosti vozidla. Autobus umí de-
tekovat vozidla nacházející se
v mrtvém úhlu řidiče. K vysoké

míře bezpečnosti přispívají i full
LED hlavní světlomety. Autobus je
vybaven také komunikátorem pro
nevidomé i rampou pro vozíčkáře.

Scaniu pohání devítilitrový še-
stiválec o výkonu 280 k (206 kW)
s nejvyšším točivým momentem
1350 Nm, který spolupracuje s še-
stistupňovým automatem ZF Eco-
life 2. 

Čtyři lahve na stlačený zemní
plyn o objemu 1 260 kilogramů
jsou umístěny na střeše autobusu.
Na jedno natankování tak autobus
ujede až 650 kilometrů. V moto-
rové části vozu nechybí hasicí za-
řízení, které se automaticky akti-
vuje při překročení přijatelné
teploty. Autobus umí také regulo-
vat světlou výšku. Díky tomu se do-
káže snížit pro komfortnější výstup
a nástup cestujících. Při jízdě se na-
opak zvedne.  

Testovací jízdu Břeclaví vyzkou-
šeli členové Rady města. Řidičem

byl přímo generální ředitel společ-
nosti BORS. „Věřím, že moderní au-
tobusy společnosti BORS výraznou
měrou přispějí k tomu, aby měst-
skou hromadnou dopravu využí-
valo více obyvatel města. Potká-
vám se s lidmi, kteří už dlouhé roky
autobusem nejeli. Někteří po mém
apelu jízdu MHD vyzkoušeli a ne-
stačili se divit. Moderní autobusy
už nepřipomínají staré Karosy ani
v nejmenším. Jsou vybaveny mo-
derními technologiemi, uživatel-
sky jsou maximálně přívětivé, v ně-
kterých si můžete dobít telefon,
napojit se na wi-fi. V parném létě
pomůže klimatizace. Jsou kom-
fortní a lze bez nadsázky říci, že
cestování v nich je příjemné a po-
hodové. Pokud tedy zrovna
opravdu nepotřebujete auto,
zkuste využít služeb moderních
autobusů. Budete příjemně pře-
kvapeni,“ doplnil břeclavský sta-
rosta Svatopluk Pěček. (dav)

Nejnovější autobus Scania je už patnáctým moderním hromad-
ným dopravním prostředkem, který jezdí ulicemi Břeclavi. Nově pro-
vozovaný autobus přitom Břeclavští odzkoušeli jako první. Nikde
jinde v ČR doposud ještě nejezdí. Autobus provozuje společnost
BORS Břeclav a.s., kterou město před třemi lety podpořilo při pořízení
čtrnácti nových autobusů (nízkoemisní, nízkopodlažní, klimatizo-
vané), aby občané především při cestě do zaměstnání více využívali
MHD a tím nezatěžovali už tak přetížené komunikace ve městě. 

Nové parkovací plochy ve Staré Břeclavi
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V á ž e n í
o by v a t e lé
Břeclavi, 

jak těžký
je průjezd
někter ými
b ř e c l a v -
skými uli-
cemi nejen
pro hasiče,

ale i pro popeláře nebo větší vozy
doručovacích společností, si před
Vánocemi vyzkoušela tři zásahová
vozidla břeclavských hasičů. Ma-
névrování bylo někde na minuty,
jinde se projet téměř nedalo. U zá-
sahu jde přitom často o vteřiny. 

Přesto, že každý rok budujeme
nová parkoviště v městských čás-
tech Břeclavi, špatně parkující auta
jsou na některých místech prob-
lémem stále. Každým rokem teď
navíc aut ve městě přibývá. A ruku
na srdce. Mnozí z nás používají
auto, i když nemusí. Zvykli jsme si
na pohodlí a komfort, za který
jsme ochotni platit, a to i v případě
pohybu na velmi malé vzdále-
nosti. 

Lidé se mnohdy dopravují vo-
zem i jen několik stovek metrů
z Břeclavi do Břeclavi a v naprosté
většině sami. Přitom na kole,
možná i pěšky, by na místě byli
dříve a alternativa v podobě do-
pravy autobusem by jim poskytla
srovnatelný komfort za znatelně
nižší náklady. Moderní břeclavské
autobusy, které město křižují, jsou
vybaveny wi-fi, klimatizací, některé
i dobíjecími USB porty. Nárůst
osobních vozidel v posledních
dvou letech je extrémně drama-
tický. Zatímco v roce 2019 provo-
zovalo cca 60 tisíc lidí obcí býva-
lého okresu Břeclav cca 46 tisíc
aut, v roce 2020 vzrostl počet sko-
kově na 98 tisíc vozidel, v součas-
nosti už se trvale pohybujeme nad
100 tisíci auty. 

Problémy s parkováním se tak
bohužel staly denním chlebem,
který řeší městští policisté, složky
IZS i břeclavská radnice. V součas-
nosti řešíme to, aby dopravně
problematické ulice a křižovatky
byly pro složky IZS, ale také pope-
lářská a další velká vozidla lépe

průjezdné. Samozřejmě hledáme
také další možnosti parkování. 

Na zvážení každého však také
je, jestli člověk opravdu jako Břec-
lavan pracující v Břeclavi, s dětmi
navštěvujícími školu, školku v Břec-
lavi, potřebuje dvě, tři, čtyři... auta.
Jsem přesvědčen, že mnozí Břec-
lavané by častěji mohli vyměnit
auto za kolo, autobus, pěší chůzi,
aniž by utrpěl jejich komfort. V pří-
padě kola a pěší chůze by si zlepšili
kondici, autobus by jim výrazně

ušetřil náklady na dopravu. Ale jak
už jsem uvedl, je to na zvážení kaž-
dého. 

Pokud chceme průjezdnější
město s lepšími možnostmi par-
kování, je potřeba začít u sebe. Ne-
tvrdím, že je potřeba zbavit se
všech aut, často zkrátka auto je po-
třeba, ale myslím, že většina z nás
si zvykla používat auto v mnoha
případech, kdy jej použít nemusí.  

Bc. Svatopluk Pěček, 
starosta Břeclavi 

Slovo starosty

Kontaktujte 
Technické služby

města Břeclavi
Přetékající koše, nepořádek kolem
nich, neupravená městská zeleň,
polámané stromy, rozbité lavičky,

poškozené chodníky, černé skládky…
Právě to jsou problémy, se kterými se
můžete obracet na Technické služby
města Břeclavi: www.tsbreclav.cz,

e-mail: infots@breclav.eu, 
tel. 519 311 311 , 736 166 420
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Břeclav má rozpočet na rok 2022

Mezi hlavní skutečnosti, které le-
tos ovlivnily sestavování rozpočtu,
patří zejména nárůst cen energií,
který je téměř 30%, nová smlouva
na městskou hromadnou dopravu
a dopravní obslužnost nebo ná-
klady na Technické služby města.

Mezi hlavní investiční akce v roce
2022 patří například pokračování

rekonstrukce Domova seniorů za
téměř 25 milionů korun, úprava
prostoru před vlakovým nádražím
a výpravní budovou Českých drah
(20 milionů korun), rekonstrukce
Komenského nábřeží (15 milionů
korun). Školní hřiště na ZŠ Kupkova
(areál Sovadinova) vyjde na 11 mi-
lionů, rekonstrukce kina Koruna

bude stát přes 7 milionů korun, na
seniorské bydlení v prostoru nad
splavem vydá město 7 milionů ko-
run, na rekonstrukci zimního sta-
dionu nebo komunikace Pastvisko
míří také sedm milionů korun.

Hospodaření v  letošním roce
2021 skončilo schodkem ve výši
6.146.000. Příjmy byly ve výši
687.611.000 Kč a výdaje
693.757.000 Kč. Splátky úvěru byly
12 milionů korun. V investicích se le-
tos profinancuje 107.556.000 Kč.
Rozpočet města Břeclavi na rok 2021
počítal s příjmy ve výši
530.316.000 Kč a výdaji ve výši

600.998.000 Kč, takže se schodkem
ve výši 70.682.000 Kč. Na příznivý
výsledek mají vliv zejména tři zásadní
skutečnosti – vyšší inkaso sdílených
daní, změna v běžných výdajích a vy-
šší kapitálové výdaje. Součástí pro-
jednávaného materiálu k rozpočtu
na rok 2022 jsou také střednědobé
výhledy na léta 2023–24.

Financování rozpočtu a vybra-
ných akcí ze schváleného akčního
plánu města je zajištěno vlastními
zdroji z financování běžného roku,
z přebytků minulých let, z dotací
EU, státního rozpočtu a státních
fondů. (jp)

Zastupitelé města Břeclavi schválili na svém posledním jednání
v roce 2021 rozpočet města Břeclavi na rok 2022. Ten počítá s příjmy
ve výši 583.393.000 Kč a s výdaji ve výši 701.027.000 Kč, takže plá-
novaný schodek je 117.634.000 korun. Do rozvojových investic půjde
přes 146 milionů korun, přesně 146.497.000 Kč, splátky úvěru budou
12 milionů korun a významné opravy 33.941.000 Kč. 

Zastupitelé města Břeclavi schválili dotace pro rok 2022

Do oblasti sportu alokovali za-
stupitelé 12.490.000 korun, do ob-
lasti kultury 2.700.000 korun a do
sociální oblasti směřuje více než
8.533.000 korun. Na zasedání za-
stupitelů bylo rozděleny finance pro
registrované sociální služby ve výši
4.153.310 korun a dalších zhruba
4.350.000 korun budou rozděleny
v průběhu 1. čtvrtletí 2022 (údaj ze
sociálního odboru). Jsou také vy-
hlášeny programy na cestovní ruch,
individuální dotace a sportovní do-
tace pro podporu materiálně tech-

nického vybavení. Zde budou žá-
dosti přijímány v roce 2022.

„Přesto, že překonáváme
opravdu složité období po několik
vlnách koronaviru, snažili jsme se
zachovat dotace zhruba ve stejné
výši jako v  předchozích letech.
Chceme, aby dotace města po-
mohly zajistit pokračování sportov-
ních, kulturních i sociálních pro-
jektů, které zvýší kvalitu života
našich obyvatel,“ uvedl místosta-
rosta Richard Zemánek.

„I letos se nám podařilo vyúčto-

vat dotace pro rok 2021 ještě před
koncem roku, takže už tradičně
můžeme rozdělit některé dotace
ihned s počátkem roku 2022,“ do-
plnil místostarosta.

V oblasti sociálních služeb se
snížil počet dotačních titulů proti
roku 2021, ale o finanční pro-
středky sociální oblast nepřijde. Ne-
byl sice vyhlášen dotační titul na
nájemné sociálních služeb, ale
o stejnou částku byl navýšen do-
tační titul Podpora základních čin-
ností registrovaných sociálních slu-
žeb v oblasti poskytování
sociálních služeb občanům ORP
Břeclav na rok 2021 (Minimální síť).

V této podporované oblasti se po-
dařilo najít nakonec shodu na
úhradě provozních a mzdových ná-
kladů v sociálních službách, v sou-
ladu s plněním závazku veřejné
služby k zajištění dostupnosti po-
skytování sociálních služeb ve
správním obvodu ORP Břeclav,
částkou stanovenou dle počtu oby-
vatel obce (65 Kč/obyvatel obce). 

Podrobnosti ke konkrétní výši
podpor z dotačních titulů najdete
v konsiliáři města Břeclavi, jednání
zastupitelstva 15. prosince 2021:
https://konsiliar.breclav.eu:8543/.

(jp)

Celkem zastupitelé na dotacích rozdělili pro rok 2022 do sportu,
kultury a sociální oblasti bezmála 24 milionů korun. 

Rekordní dotace pro Břeclav

Dotace 58 milionů byla městu přidělena na rekonstrukci Domova
Seniorů, konkrétně na pavilon A. Půjde o půdní vestavbu a kompletní
rekonstrukci jednoho křídla. Stavba má být dokončena do poloviny
roku 2024. Chci poděkovat všem, kteří se na zisku této dotace po-
díleli za štědrý vánoční dárek, který poputuje do města.

Bc. Jakub Matuška, 
místostarosta Břeclavi 

Termíny zasedání
zastupitelstva v roce 2022

Podle schváleného harmonogramu se
zasedání zastupitelstva města v roce 2022

uskuteční v těchto termínech:
Středa 23. února
Středa 30. března
Středa 18. května
Středa 22. června
Středa 21. září
Středa 2. listopadu
Středa 14. prosince

Zasedání zastupitelstva začíná vždy v 17.00. 

Zastupitelstvo si vyhrazuje možnost změny
termínů uvedených v harmonogramu.
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Popelnice na BIO do každého rodinného domu
V roce 2022 se Město Břeclav

soustředí na oddělení biolo-
gické složky odpadu. Prvním
krokem bude rozdávání popel-
nic na bioodpad obyvatelům ro-
dinných domů a následovat
bude rozdávání kompostérů. 

„Rozbory obsahu kontejnerů
a popelnic ve městě nám ukázaly,
že někde i přes polovinu jejich ob-
jemu tvoří biologicky rozložitelná
složka. Hledali jsme cestu k lepšímu
separování této složky odpadu a roz-
hodli jsme se, že nabídneme do kaž-
dého rodinného domu biopopel-
nici,“ shoduje se vedení města. Na
jaře budou do rodinných domů na-
bídnuty zdarma také kompostéry
na biologický odpad ze zahrádek.
„Po dobré zkušenosti s tříděním bi-
oodpadu Na Valtické rozšíříme jeho
třídění od roku 2023 také jeho tří-
dění na sídlištích,“ upřesnil místo-
starosta Jakub Matuška. 

Do seznamu na biopopelnice
a kompostéry se zapsalo v roce
2021 více než tisíc zájemců, kteří
tak projevili zájem o třídění biood-
padu. Ti jsou nyní oslovováni jako
první. Dostane se ale na všechny. 

“Ctíme principy cirkulární eko-
nomiky. Nevidíme důvod, proč ne-

zpracovat bioodpad v Břeclavi
a poté ho znovu použít pro hnojení
městské zeleně, distribuci obča-
nům do zahrádek nebo prodej mí-
stním zemědělcům,” vysvětluje zá-
měr místostarosta Jakub Matuška.

Náklady na pořízení kompos-
térů jsou kofinancovány z fondů
Evropské unie, hnědé popelnice
pořídilo město vlastním nákladem.
Jde o logisticky poměrně rozsá-
hlou operaci a i z těchto důvodů
budou popelnice a kompostéry di-

stribuovány postupně. 
Podle nového zákona o odpa-

dech je  nově stanovena povinnost
zvýšit separaci odpadu z 30 % na
60 % do roku 2025. Břeclav je po-
dle dat za rok 2020 na úrovni 27 %.

Výdej hnědých popelnic na bio
Od začátku ledna 2022 si mo-

hou občané z  rodinných domů
vyzvednout popelnice na biood-
pad. Na zájemce čekají v Rena
Hall v areálu bývalého cukrovaru.
Pro tzv. hnědou popelnici na bio-
logický odpad si můžete přijet do
Reny v uvedených výdejních hodi-
nách. 

Výdejní hodiny od ledna 2022:
Úterý, středa, pátek: 
11:00–18:00 h.
Sobota: 8:00–12:00 h.

Co potřebuji k  vyzvednutí
hnědé popelnice?

Město Břeclav bude rozdávat
popelnice i kompostéry zdarma na
základě uzavření smlouvy s ob-
čany města, kterou bude potřeba
na místě podepsat. 

Potřebuji:
• občanský průkaz, který po-

tvrzuje, že jsem občanem s trva-
lým bydlištěm v Břeclavi,
• číslo popisné + číslo parcely

místa, kde bude popelnice umís-
těna,

• podepsat smlouvu (smlouva
bude pro každého připravena
k podpisu na výdejním místě). 

Harmonogram výdeje 
a kontakty

Od ledna do března bude pro-
bíhat výdej hnědých popelnic. Ná-
sledně – nejdříve v březnu – bude
spuštěn výdej kompostérů tak, aby
mohly být už na sezónu na zahrád-
kách. 

Město Břeclav dotuje odpa-
dové hospodářství z rozpočtu. Po-
platek 600 korun ročně pokryje
zhruba ⅔ nákladů na odpadové
hospodářství.  Pro separaci od-
padů lze také využít nové sběrné
místo za hřbitovem v Poštorné,
které se podařilo otevřít na ulici
Hájová. 

Pro obyvatele rodinných domů
ve Staré Břeclavi platí, že odvoz od-
padu z biopopelnic společností
AVE pokračuje letos podle plánu

každé dva týdny až do konce
února. Nový svozový kalendář
svozu pro celé město bude zveřej-
něn v únoru a občany o něm bu-
deme informovat na komunikač-
ních kanálech města.

(jp, foto dav)

Otevírací doba Hájová v zim-
ním období (1. 11.–31. 3.):

úterý a čtvrtek: 8:00–17:00 h.
sobota: 8:00–12:00 h.

Pro podrobnější informace nebo dotazy
zřídilo Město Břeclav 

e-mail bio@breclav.eu
a tel.: 519 311 313
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Příspěvky zastupitelských klubů

Břeclavský zimní stadion omládne
Břeclavský zimní stadion je vý-

znamným sportovištěm, které
dobře zná velká většina obyvatel
našeho města. Mohutná stavba
v podzámčí za dlouhou dobu své
existence průběžně prochází pro-
cesem dostavby, oprav, rekon-
strukcí a obměny jeho vybavení.
Přesto je potřeba v investicích do
zachování tohoto zřízení v potřebné
kvalitě pokračovat, a to nejen pro-
tože jeho průběžné zastarávání ak-
tuálně může ohrozit další konání
proslulého Hlinka-Gretzky Cupu –
turnaje národních hokejových týmů
v kategorii do 18 let.  

Proto město připravilo a podalo

žádost v rámci dotačního programu
Regionální sportovní infrastruktura
2020 – 2024 vyhlášeného Národní
sportovní agenturou. S celkovými
náklady 26,84 mil. Kč, při více než
osmimilionové spoluúčasti města
a milionovým spolufinancováním
z Jihomoravského kraje má být pro-
vedena výměna mantinelů, střída-
ček a trestných lavic, rekonstrukce
šaten a rozcvičovny, výměna vzdu-
chotechniky, výměna kompresoru,
rekonstrukce osvětlení ledové plo-
chy a výměna světelné tabule. Po-
řízeno bude také nové vybavení roz-
cvičovny a šaten. V případě úspěchu
této žádosti, ke kterému se snaží

přispět všechny zainteresované
subjekty, je Město Břeclav a příspěv-
ková organizace TEREZA připraveno
tuto dotační akci bezodkladně začít
realizovat tak, abychom stihli další
pořadatelství Hlinka-Gretzky Cupu
v Břeclavi a Piešťanech v roce 2023. 

Se stavbou břeclavského zim-
ního stadionu bylo započato už
v roce 1969, koncem roku 1972
bylo do provozu uvedeno kluziště,
v roce 1979 bylo vybudováno za-
střešení, v roce 1992 vznikly pro-
story pod jižní tribunou, v roce 2007
proběhla rekonstrukce chlazení le-
dové plochy, v roce 2009 byl sta-
dion zkolaudován a v roce 2010 do-

šlo k výměně původních dřevěných
sedaček za plastové, v roce 2021
bylo instalováno nové ozvučení
a tento výčet není konečný. Stadion
dnes díky partnerství s HC Lvi Břec-
lav nese název FOSFA aréna.

Tento stánek je jedním z těch za-
řízení, které z Břeclavi dělají město
okresního formátu, poskytuje zá-
zemí úspěšným sportovním klu-
bům a nejen já budu mít radost
z toho, pokud bude snaha města
získat uvedenou dotaci úspěšná
a dočkáme se zlepšení vybavení na-
šeho „zimáku“.

Milan Vojta, MBA, M.A., 
zastupitel za ANO

Démoni a světice
Poslední dobou si různě čteme,

jaký že to démon jsem. Musím se
leckdy smát, když zjišťuju, za co
všechno můžu. Jsem jen obyčejný
chlap, se všemi pro a proti. Práce ve
stresu tomu samozřejmě nepřispívá,
takže se sem tam stane, že se ně-
komu podaří provokace a mně bou-
chnou saze. A osobní útoky se těžko
přecházejí stoickým klidem. To asi
všichni známe z vlastní zkušenosti.

Po nástupu do pozice na radnici
jsem slíbil, že budu lidi o dění ve
městě informovat. Jistě, netušil
jsem, že rozverné oslovení „děvčata“
tolik namíchne i jinak značně bodré
ženy. Dosud jsem se ohledně to-

hoto oslovení setkával u dam spíše
s pozitivními reakcemi, nicméně do-
tčeným kolegyním se omlouvám
a slibuji, že už s nimi nikdy žertovat
nebudu.

V zastupitelstvu se nám také roz-
jel fenomén poslední doby – tzv.
“kňourání”. Popsal bych to tak, že
vlastní nedostatek myšlenek a zá-
měrů někteří prezentují tak, že je jim
činěno příkoří. Když zveřejníte na-
příklad to, jak kdo hlasoval, tak je to
považováno za osobní útok. O útok
jistě nejde a každý, kdo se účastní
hlasování, si musí být schopen si
svou volbu obhájit. Navíc všichni
vědí, že zastupitelstvo je jediný břec-

lavský televizní žánr, který vysílají
hned dvě (!) kabelové televize. A po-
dle toho taky jednání začínají vypa-
dat. Problémy města a jejich řešení
jsou upozaďovány za osobní exhi-
bice, vytváří se dojem.

Tak to samozřejmě vždycky bylo
a bude, a věřte, že i přes dojem na-
venek se rozhodně nehraje v ruka-
vičkách – v každé politice musíte
mít ostřejší lokty. Mou největší “sla-
binou” je to, že jsem se nikdy nene-
chal podplatit, že za sebou nemám
žádné zakázky typu Saunový svět,
a že nejdu na ruku všem, kteří na to
byli automaticky zvyklí. A tak se
útočí na můj charakter. 

Všichni, kteří už se vidí na staros-
tově židli, by ale měli nejdřív říct, co
chtějí udělat pro město oni. Až po-
tom kritizovat ty, kteří pro město in-
tenzivně pracují. A když si vzpomenu,
jakým způsobem informovalo město
občany v předchozím volebním ob-
dobí, tak je myslím změna vidět.
A myslím, že správným směrem,
i když mi z toho přibývají šediny. 

Proto vám přeju méně neklidný
nový rok a doufám, že atmosféra
v naší společnosti se opět vrátí od
dojmů k rozumné diskusi nad sku-
tečnými problémy.

Bc. Jakub Matuška, 
místostarosta Břeclavi

Zpráva zast. Války aneb jak se staví Potěmkinova vesnice
Vážení čtenáři, již jste si zvykli,

že se snažím poukazovat na
chyby, kterých se dopouští stáva-
jící vedení města. Jelikož se v le-
tošním roce budou konat komu-
nální volby, rozhodl jsem se
pokusit se o vyhodnocení práce
stávajícího vedení města. Co mě
k tomu vedlo? Kolegové z ANO ro-
zeslali po Břeclavi leták, co
všechno udělali, Mladí a neklidní
na FCB též píší, co všechno udělali
a já jako občan nevím, kdo má
vlastně pravdu a jak to je. Dokonce
jsem se v minulé Radnici dočetl
ve starostově článku, že tahám po-
litiku do vánočních akcí a ve snaze
o získání politických bodů vedu
žabomyší válku. Já to vidím jinak.
Jsem přesvědčen, že městu DPS
Hájová chybí a v budoucnu bude

situace velmi složitá, protože ve-
dení zaspalo dobu a vlak ujel. 

Pokud jde o odpady, nikam
jsme se neposunuli a nesmyslně
rozházeli 5 milionů korun a mohu
pokračovat. Mé názory však ne-
musí korespondovat s názory koa-
ličního vedení a ani já nemusím
být objektivní. Proto jsem se pro
čtenáře porozhlédl po hodnotícím
kritérii nezávislém na mém či rad-
ničně - koaličním vidění života
v Břeclavi. A našel jsem. V rámci
ČR společnost Obce v datech vy-
pracovává tzv. INDEX KVALITY ŽI-
VOTA. Jde o výpočet založený na
přístupech OECD a OSN k porov-
nání kvality života. Hodnotí se 206
obcí v  ČR (obce ORP) přičemž
platí, že poslední obdrží 0 bodů
a první 10 bodů. Tak tedy jaká je

skutečnost? Před převratem za bý-
valého vedení v roce 2018 ob-
držela Břeclav hodnocení
5,7 bodu. S novým vedením to už
jde s Břeclaví pouze z kopce dolů!
Posuďte sami: 2019 – 5,4 bodu,
2020 – 5,2 bodu, 2021 – 4,8 bodu.
A to jsou tvrdá data. Tady žádné
vykřikování, jak ti před námi byli
špatní a neschopní, nic nezmůže.
Žádná mediální masáž, vědomé
lhaní v tisku či na FCB tyto údaje
nezmění. Interpretace dat není tak

složitá. Kvalita života v Břeclavi za
tohoto vedení trvale klesá a po-
kles se zrychluje. Co je nejhorší?
Jde o setrvalý stav a stávající ve-
dení nevidí, jak Břeclav upadá a dál
buduje svou Potěmkinovu vesnici
(beru zpět, město) a nestačí se
chválit, jak je schopné a nakonec
tomu snad i věří. Tento trend mu-
síme zastavit a obrátit, jinak kles-
neme až na samé dno.

Ing. Jaroslav Válka,
zastupitel za ČSSD

Redakční poznámka: Dle INDEXU KVALITY ŽIVOTA společnosti Obce v da-
tech mají velká města v okolí Břeclavi (4,8 – 88. místo v ČR) bodové hodno-
cení: Hodonín – 3,4 (167. místo v ČR), Znojmo 2,7 (185. místo v ČR), Mikulov
3,1 (173. místo v ČR). O tom, na kolik je hodnocení společnosti objektivní,
se můžete na stránkách www.obcevdatech.cz přesvědčit sami. Hodnocení
je tam rozpracováno detailně. 
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Ohňostroje ano, či ne?
Máme za sebou jedno z nejkrás-

nějších období roku, vánoční čas.
To, co je pro většinu lidí obdobím
hezkým, může se stát pro většinu
zvířat obdobím nejkrušnějším.
Mluvím o období, které by leckdo
mohl nazvat časem ohňostrojů.
A to i přesto, že ohňostroje již ne-
bývají průvodním znakem právě
uplynulého období, ale setkáváme
se s nimi téměř po celý rok.

Když jsem psal o zvířatech, měl
jsem na mysli především domácí
mazlíčky, naše psy a kočky, které
díky svým vytříbeným smyslům
trpí nejvíce ohlušujícími petar-

dami a silnými záblesky. Nejsou
to však jenom tato zvířata. Ta lze
koneckonců od nežádoucích
účinků částečně ochránit. Jsou to
také především volně žijící ptáci,
kteří díky akustickým a vizuálním
efektům ohňostrojů ztrácí orien-
taci, neprospívá jim ani tlaková
vlna vyvolaná petardami a škodí
jim i chemické zplodiny, které při
ohňostrojích vznikají. Tyto škodí
také nám lidem, ovzduší a vodě.
O tom, že většina těchto pro-
duktů pochází z Číny anebo roz-
vojových zemí, snad ani mluvit
nebudu.

Ptáte se, proč tady žehrá ten,
který je součástí vedení města,
a proč již dávno město nemá vy-
hlášku na regulaci ohňostrojů, jak
je tomu třeba v dalších městech
republiky či jihomoravského
kraje? Myslím si, že to je otázka,
která si zaslouží širší debatu. Ne-
jde nám o to, aby třeba následující
koalice ihned vyhlášku zrušila,
protože s ní nesouhlasí. Je po-
třeba se dohodnout, zda by to
bylo v  podobě omezení ohňo-
strojů s výjimkou poslední noci
v roce, nebo třeba s výjimkou ti-
chých ohňostrojů atd. Otevírám

toto téma spíše ke společenské
diskusi. 

A než se na nějaké vyhlášce
shodneme, nezbývá mi, než apelo-
vat na vás, břeclavské občany, tímto
způsobem. Zvažte prosím, zda při
pořádání vaší soukromé akce je
nutné petardami bouchat, zda by
se to náhodou neobešlo bez nich.
Pokud se tak rozhodnete, jistojistě
přispějete k menšímu znečištění
naší planety a zároveň prospějete
našim čtyřnohým kamarádům. I za
ně vám předem děkuji!

Mgr. Richard Zemánek, 
místostarosta města (KDU-ČSL)

Zimní provozní doba odpadových míst sjednocena
Připomínáme novinku, kterou je sjednocení zimní provozní doby

odpadového dvora společnosti AVE a odpadového místa Technických
služeb na ulici Hájová v Poštorné.  

Zimní provozní doba sběrného dvora AVE je
od 1. 11. 2021 do 31. 3. 2022:

Úterý - 8:00 – 17:00 G Čtvrtek - 8:00 – 17:00 G Sobota - 8:00 – 17:00
Sběrné místo Hájová má otevřeno ve stejné dny, jen v sobotu

zavírá už v 12:00 h.

Vážený pane zastupiteli Válko, 
pouze krátce k Vašemu pří-

spěvku. Snad se mi ani nechce ko-
mentovat Vaše slova o trvalém po-
klesu kvality života v Břeclavi.
Rozumím tomu, že volby se blíží.
A mnozí se před nimi začínají „zvi-
ditelňovat“. Na teatrální výkřiky o
Potěmkinově městě, volání po za-
stavení trendu před „poklesem na
úplné dno“ si, jak se zdá, budeme
muset zvyknout. A jak se volby bu-
dou blížit, lepší to asi nebude.
Jsem přesvědčen a věřím tomu,
že Břeclaváci mají vlastní úsudek
a vidí, co se kolem nich ve městě
děje. Současná radniční koalice se
i nadále bude snažit pro Břeclav a
její obyvatele dělat maximum mo-
žného. Co se týká těchto Vašich
výpadů, těch se již nadále zúča-
stňovat nechci. Místo ve zpravo-
daji raději přenechám příspěvkům,
které budou pro občany užiteč-
nější.

Bc. Svatopluk Pěček, 
starosta Břeclavi

Reakce na
příspěvek pana
zastupitele
Války

V letošním roce obdrželo město
Břeclav od Ministerstva vnitra dotaci
350 000 Kč na modernizaci měst-
ského kamerového systému. Na ná-
kladech na výměnu kamer se po-
dílelo 75 000 Kč také Město Břeclav. 

Nové kamery byly nainstalo-
vány v ulicích Riegrova - Krátká,
Husova - Na Zahradách, park na

Sady 28. října, Lidická u M1 a na
křižovatce u OD Billa. Jedná se
o výměnu pěti kamer pořízených
v letech 2013 - 2015. Tyto kamery
byly již za hranicí životnosti a v pří-
padě závady na některé z nich, už
by nebylo možné je opravit. 

Břeclavský městský kamerový
systém představuje celkem 34 ka-

merových bodů, kdy nejhustší síť
je u přestupního terminálu IDS
v prostoru před nádražím. 

Modernizace kamer umožní
rychlejší a přesnější monitoring,
který je využíván pro získávání po-
znatků týkajících se protiprávních
jednáních a také pro potřeby PČR. 

(jp)

Břeclav obnovila kamerový systém



Starosta Břeclavi Svatopluk
Pěček ocenil ty, kteří se podíleli
na koordinaci činnosti krizo-
vého štábu ORP Břeclav a tor-
nádem postižených obcí, zajiš-
ťovali práce ve skladu
humanitární pomoci nebo pra-
covali jako dobrovolníci ve
skladu humanitární pomoci. Ne-
zapomněl samozřejmě ani na
jednotky dobrovolných hasičů.

„Vzhledem ke komplikované
kovidové situaci Jihomoravský kraj
musel ustoupit od slavnostního
oceňování v Brně. Po vyhlášení
nouzového stavu a omezení počtu
shromážděných osob proto hro-
madné oceňování zrušil. Ocenění
jsme proto osobně převzali od
hejtmana Jihomoravského kraje,
který nás požádal, abychom je do-
tyčným jeho jménem předali. No-
minace byla počtem omezena,
proto jsou ve výběru nominova-
ných často zastoupeni vedoucí
pracovníci, kteří reprezentují celý
svůj tým a poděkování tak patří
všem, kteří se na koordinaci a pra-
cích ve složité situaci po tornádu
podíleli,“ pronesl břeclavský sta-
rosta. 

Mezi oceněnými jsou Tomáš Le-
tocha a Jiří Holobrádek (koordinace
činnosti Krizového štábu ORP Břec-
lav a postižených obcí), Stanislav
Hrdlička (podpora činnosti Krizového
štábu ORP Břeclav a postižených
obcí), František Kurial, Milan Skála,
Josef Košulič (vedení jednotky dob-
rovolných hasičů při záchranných
pracích a poskytování následné po-
moci), Vladan Havránek (břeclavská
věznice – zajišťování práce ve skladu
humanitární pomoci a při úklidu
města po krupobití), Jana Procház-
ková (Junák – Český skaut, středisko
Svatopluk Břeclav, z. s. – dobrovol-
nická činnost skautů ve skladu hu-
manitární pomoci), Dominika Svo-
bodová, Dominika Hečková,
Vlastimil Forst (dobrovolníci – ve-
doucí skladu humanitární pomoci),
Jitka Coufalová (za okamžité vytvo-
ření GIS aplikace pro práci složek IZS,
statiků, správců sítí a obcí), Dominik
Durna (jako velitel jednotky organi-
zoval zřízení skládky odpadu mezi
obcí Hrušky a M.N.V.), Svatopluk Pě-
ček a Jakub Matuška (řízení krizo-
vého štábu ORP). 

Děkujeme.
(dav)
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Nová stanoviště kontejnerů
na kovový odpad

Celkem 27 nových míst pro nádoby na kovový odpad jste mohli
nalézt před koncem minulého roku v jednotlivých městských čás-
tech Břeclavi. Těchto 27 stanovišť doplnilo deset míst, kam mohli
občané dosud kovový odpad ukládat. Nyní je tedy k dispozici 37
stanovišť. 

Seznam všech 37 stanovišť najdete zde:
https://1url.cz/@kovybv

Jihomoravský kraj poděkoval těm, kteří pomáhali

Děkujeme našim dobrovolným hasičům, kteří ihned po tornádu po-
máhali lidem nejen s odklízením sutin. Protože přijeli na místo mezi
prvními, v nepřehledné situaci také zachraňovali lidské životy. Na radnici
jim za to vedení města Břeclavi poděkovalo nejen ústy, ale i finančně.
Jako vzpomínku na obětavou práci při odstraňování následků tornáda
hasiči obdrželi také medaili. Děkujeme. 

(dav, foto juh)

Vedení města ocenilo dobrovolné hasiče
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Břeclav se obrací ke své historii
Nápady pro Břeclav v rámci

participativního rozpočtu vyhrál
koncept panelů s historickými
snímky. Vítězný návrh s názvem
Proměny v čase získal ve finál-
ním hlasování prostřednictvím
Mobilního rozhlasu 67 hlasů, na
druhém místě skončil se 13 hlasy
projekt vybudování nového ve-
řejného pítka v centru města.

Předkladatelkou vítězného pro-
jektu „Proměny v čase – Instalace
panelů s historickými snímky Břec-
lavi“ je Michaela Raclavská se spo-
lunavrhovatelkami Sárou Strmis-
kovou, Kateřinou Brhelovou
a Terezou Židelovou. Podle pro-
jektu si Břeclav za dobu své exis-
tence prošla mnoha architektonic-
kými i urbanistickými změnami,
kterých stojí za to si povšimnout.
Autorky proto chtějí na zajímavá
místa instalovat panely s historic-
kými snímky daných míst včetně
komentáře. Panely budou stát na
vybraných místech přibližně na
stejném úhlu pohledu, ve kterém
byla místa vyfocena. Panely budou
instalovány v průběhu roku 2022.

„Náměty a nápady na zlepšení ži-
vota ve městě financujeme z tzv.
participativního rozpočtu. Peníze
jsou nyní limitovány částkou 100 ti-
síc korun, která není moc vysoká.

Ukázalo se, že o projekty s nápadem
je zájem. Považujeme za důležité,
aby měli občané možnost podílet
se na věcech veřejných, proto jsme
se rozhodli pro příští rok vložit do

participativního rozpočtu dvakrát to-
lik, takže zájemci budou mít k di-
spozici 200 tisíc korun,“ přiblížil
místostarosta Richard Zemánek
další záměry vedení města. (jp)

Vánoce v zámecké zahradě

Teplý čaj, vánoční atmosféra, ale
také zdobení jedlého vánočního
stromu a zámecký příběh. Zá-
mecké Vánoce si užili v zahradě u
břeclavského zámku malí i velcí.
Spolek pro břeclavský zámek chce
ve spolupráci s Městem Břeclav,
občanským sdružením Lužánek a
Nadací proměny Karla Komárka
obnovit zámeckou zahradu tak,
aby na ni byli místní právem hrdí.
"Spolek pro břeclavský zámek dělá
spoustu užitečné práce. Myšlenka,
kdy by v nově upravené zahradě

měla vzniknout venkovní galerie,
která pomocí umělecky zpracova-
ných portrétů osobností spjatých
se zámkem připomene historii
místa, se mi velmi líbí," řekl břec-
lavský starosta Svatopluk Pěček.
Portréty přitom vytvoří královna
českého komiksu a slavná česká
ilustrátorka známá pod pseudony-
mem Toybox. Pokud se Vám záměr
spolku líbí, můžete jej podpořit v
rámci sbírky https://1url.cz/@sbir-
kabv.

(dav, foto Lukáš Hrdlička)

Břeclavané darovali radost

Plný vozík především rukoděl-
ných výrobků od dětí z břeclav-
ských základních škol, ale také
od dalších Břeclavanů předal před
Vánocemi starosta Břeclavi Sva-
topluk Pěček za asistence Edity
Rišicové a Lucie Tesaříkové
z břeclavského Turistického infor-
mačního centra (TIC) řediteli Do-
mova seniorů (DS) Davidu Malin-
kovičovi. "Skvělá aktivita týmu

břeclavského TIC a všech, kteří se
do akce Daruj radost pod strome-
ček zapojili, vykouzlila břeclav-
ským seniorům před Vánocemi
úsměv na tváři. Věřím, že se
z toho stane tradice," pochválil
břeclavský starosta. Originální
přáníčka a dárky zaměstnanci DS
předali babičkám a dědečkům,
kteří Vánoce trávili v domově. 

(dav)
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Břeclavské děti psaly Ježíškovi
Novou tradici podpořilo ve-

dení města Břeclavi společně
s místními základními a mateř-
skými školami v  jednotlivých
městských částech, kde si děti
ozdobily svoje vánoční stro-
mečky.

Vánoční stromy si v Břeclavi po-
prvé rozsvítily děti v každé městské
části. U stromečků na ně čekaly
i zvoničky a truhličky na přání pro
Ježíška. Do truhliček mohly děti
vhodit svá vánoční přání, a aby na
žádné Ježíšek nezapomněl, zazvo-
nily na zvoničku, která Ježíška upo-
zornila, že mu přišlo nové přání.
Před rozsvícením stromků si při-
pravily děti z místních škol krátké
programy a malé občerstvení pro
návštěvníky.

"Věříme, že se jsme založili
v Břeclavi novou tradici, která kaž-
doročně otevře předvánoční čas.
To, že se rodiče i místní obyvatelé
mohou přímo podílet na přípravě
akcí pro své děti, bylo motivující
a všichni si opravdu užili jejich velké
nadšení,“ řekl místostarosta Ri-
chard Zemánek. „Přestože se tyto
lokální akce konaly venku a v mís-
tech rozsvícení stromečků byl vždy
rozumný počet účastníků, lidé se
snažili udržovat rozestupy a hygie-
nická opatření, za což jim patří dík,“
doplnil Richard Zemánek.

Všechny tři nazdobené stro-
mečky se rozsvítily ve stejnou
chvíli, v  pátek 26. listopadu
v 17:00 hodin. Vánoční stromy
zazářily ve Staré Břeclavi, v Po-

štorné i Charvátské Nové Vsi. Ad-
ventní čas Vánoc v Břeclavi ote-
vřel v  neděli 28. listopadu
2021rozsvícený velký vánoční
strom v centru města, který roste

v městském parku. Vyzdobený
a rozsvícený park rozdával vá-
noční atmosféru až do 6. ledna
2022. 

(jp, foto dav, L. Hrdlička)
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Park u pěší zóny se oblékl do vánočního 

Vánoční stromky se na konci listopadu rozzářily ve všech městských částech Břeclavi. Ve Staré Břeclavi, Poštorné, Charvátské Nové Vsi, ale i v centru
města - v břeclavském parku, mohli zejména naši nejmenší vhodit svá vánoční přání a zazvonit si na zvoneček, který upozornil Ježíška na novou
poštu. Za zvuku koled lidé mohli navštívit více než měsíc (do 6. 1. 2022) také krásně vyzdobený a rozsvícený břeclavský park. 

(dav)
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Šoa břeclavských Židů

Staročeské Vánoce 
v MŠ Kupkova

Břeclavan dětem

27. leden je vyhlášen jako
Mezinárodní den památky obětí
holocaustu. Právě tohoto dne
v roce 1945 byl sovětskými vojsky
osvobozen vyhlazovací tábor
Osvětim. V táboře vojáci našli po-
sledních asi 7 000 zubožených,
často umírajících vězňů, převážně
židovského původu.  I když se
„symbolem“ holocaustu (hebrej-
ský termín je šoa) stala právě Osvě-
tim (asi 1 milion židovských obětí),
další 3 miliony Židů zahynuly za
nepředstavitelného utrpení v dal-
ších táborech či ghettech – Tre-
blinka, Sobibor, Belzec, Majdanek,

Chelmno, Lodž, Malý Trostinec,
Minsk, ale také Terezín.

Tyto zeměpisné názvy jsou vět-
šinou i poslední adresou velké
části předválečných židovských
obyvatel Břeclavi. Břeclavská ži-
dovská obec tehdy čítala téměř
600 členů, ale poslední sčítací ope-
ráty z roku 1930 ukázaly větší roz-
manitost. Žili zde i lidé židovského
původu, ale bez víry, nebo naopak
pokřtěni, udávali israelskou národ-
nost (výjimečnost první čs. repu-
bliky). Dále část obyvatel, tak jako
ve zbytku republiky, již často ne-
měla ani konkrétnější povědomí

o svém židovském původu. Nic-
méně nacistická důslednost své
rasové zákony dovedla do absolut-
ního konce. Obětmi byli významní
obchodníci a podnikatelé, lékaři,
právníci, architekti, živnostníci, děl-
níci a často jejich celé rodiny. Pře-
žilo pouze několik desítek z nich.
Pestré spektrum doplňují i původní
břeclavští rodáci, v době začátku
druhé světové války žijící již v ji-
ných koutech republiky či do-
konce v jiných státech.  Tak mezi
obětmi nacházíme i letité rodáky
z Lundenburgu narozené hluboko
v 19. století, kteří po vzniku samos-

tatné republiky odešli do okolních
zemí a rasové zákony je dostihly
v Rakousku, Německu, Francii, Pol-
sku… Tragicky zasáhla druhá svě-
tová válka i do početné a rozvě-
tvené rodiny Kuffnerů. V Osvětimi
tak zahynul i vnuk břeclavského
podnikatele, starosty a mecenáše
Hermana Kuffnera. 

Připomenout tyto osudy a zá-
roveň i připomenout si historii
břeclavské židovské obce a její nej-
významnější rodiny můžeme na
přednášce v  Městské knihovně
Břeclav právě 27. ledna v 18 hod. 

PhDr. Alena Káňová

„Došli muzikanti! Už sú tady!“
„Ahóóój,“ vítají je už na chodbě.
Děcka poskakují a tleskají, i když
ještě ani nehráli. Však je nevidí po-
prvé. Jako každý rok se i tentokrát
utrhli muzikanti Břeclavanu
z práce, aby zadarmo zahráli škol-
kám U Splavu a ve Staré Břeclavi
na Hřbitovní vánoční koncert.
Tento rok však s sebou vzali i po-
mocníky. Jejich synové už totiž
také umí zahrát a návštěvu své bý-
valé školky si nenechali ujít. Kromě
koled tu zazní i písničky lidové,
blízké dětem. Strýc Radek poutavě

vysvětluje, kdo je to pacholíček
a jak lezla koza na vrbu. Děcka se
hlásí, vykřikují a ano, dost se smějí,
protože muzikanti jsou naladěni
na stejnou notu. Zábavný kvíz „Co
je to za nástroj“ pohltí publikum
cele a název „kontrabas“ si do-
konce vyslouží obdivné spontánní
„wow!“. I na tanec dojde, protože
co by to bylo za besedu u cimbálu,
na které se neskáče. Po poslední
písničce na přání, Vánoce, Vánoce
přicházejí, se všichni loučí s poci-
tem, že cimbálka je velká zábava
a parádní muzika. (NS Břeclavan)

Je to zase tady! Po roce znovu
slavíme Vánoce a děti z MŠ Kup-
kova si je umí užít. Společně s uči-
telkami si připravily pravé Staro-
české Vánoce. Svojí zahrádku, na
které přes rok pilně pracují, vyzdo-
bily vskutku kouzelně. Vévodilo
zde jehličí ozdobené sušenými
plátky jablek, pomerančů a koře-
ním, na smrček děti pověsily sla-
měné ozdobičky, oříšky a malé ba-
líčky s  překvapením. Pod
stromečkem nechyběl ani malý Je-
žíšek. Na každém vyvýšeném zá-
honku byla také připravená tradice

dle dávných českých zvyků, jako
např. pouštění lodiček z ořecho-
vých skořápek, jmelí či zlaté pra-
sátko. 

Tuto okouzlující atmosféru Vá-
noc si nenechal ujít ani místosta-
rosta Richard Zemánek a ředitelka
ZŠ a MŠ Kupkova Helena Ondrej-
ková, a spolu s dětmi si koledy a vá-
noční písně zazpíval dokonce
Jožka Černý. Na závěr vzduch pro-
voněl horký punč, který si všichni
přítomní vychutnali s čerstvě upe-
čenou vánočkou a bábovkou. 

(mš)
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Břeclavské stavby se zajímavým příběhem

Kostel sv. Václava v centru města

V  poválečných padesátých
a šedesátých letech západní ar-
chitektura zažívala rozkvět
a hledala nová řešení liturgic-
kého prostoru díky novým zá-
sadám ustanoveným na II. vati-
kánském koncilu. Koncil, svolaný
mezi 1962‒1965, nově definoval
podobu liturgického prostoru a při-
nesl řadu změn ovlivňujících také
sakrální architekturu. Záměr kato-
lické církve a papeže Jana XXIII.
bývá popisován italským slovem
„aggiornamento“ neboli „zdneš-
nění“. Cílem koncilu bylo křesťan-
skou společnost odvrátit od zvyků
minulosti, vyrovnat se s požadavky
moderní společnosti a přizpůsobit
jim i křesťanský život. Největší
změnou byl jazyk obřadu, konsti-
tuce umožnila zavedení národních
jazyků do katolické liturgie.  Koncil
řešil otázku vztahu liturgie a pro-
storu, ve kterém je vykonávána.
Hlavně sloužení mše „tváří k lidu“
si vyžádalo přetvoření stávajících
oltářů a vytvoření jistého eucha-
ristického stolu, jasně odděleného
od menzy. 

V prostředí Československa však
byly mezi lety 1948‒1989 kostely
zavírány, církev potlačována a veš-
kerou diskuzi zastavila státní ko-
munistická správa s  následnou
normalizací. Tyto podmínky po
dlouhá léta nedovolovaly architek-
tuře reagovat na modernizaci cír-
kevního prostředí a nedaly vznik-
nout řadě zajímavých staveb. Jistá

„budovatelská horečka“ přichází
společně s uvolněním politické si-
tuace po roce 1989.  Dle záznamů
brněnské diecéze bylo v období od
koncilu až do současnosti na jejím
území postaveno 13 kostelů
a 39 kaplí.

Ludvík Kolek
Kostel sv. Václava, Břeclav
1992–1995
Jedním z nich je i kostel sv. Vác-

lava, na jehož výstavbu se čekalo
dlouhá léta. Po několika neúspěš-
ných pokusech a změnách parce-
lace vyhrál v roce 1990 architek-
tonickou soutěž návrh výtvarníka
a pedagoga Ludvíka Kolka. Jeho
předchozí projekt kostela sv. Josefa
v Senetářově realizovaný v období
normalizace si získal světový ohlas
a je přirovnáván ke kapli Ronchamp
od otce moderní architektury Le
Corbusiera. Ve svých moderních sa-
králních stavbách L. Kolek spojoval
architekturu se současným umě-
ním a k realizacím zval umělce,
jako byl Mikuláš Medek, Josef Istler,
Jan Koblasa nebo Karel Nepraš. 

Dynamická forma kostela
v sobě nese silnou křesťanskou
symboliku. Ve svém neobvy-
klém tvaru odkazuje na tvar se-
pjatých rukou při modlitbě. Pů-
dorys tvoří dva protilehlé
trojúhelníky. Ústřední trojdílná
věž symbolizuje Nejsvětější tro-
jici a přímo navádí diváka
vzhlédnout vzhůru k nebesům.
Nosná konstrukce je od základů

až po hroty věží monolitický že-
lezobeton.

Vzdušný vertikálně lomený
interiér osvětlují barevné pásy vi-
tráží. Zařízení kostela vznikalo ve
spolupráci několika výtvarníků,
pod hlavním dohledem akade-
mického sochaře Karla Stádníka.
Moderní interiér odkazuje na ně-
kolik historických uměleckých
stylů zároveň – na baroko kopií
malby Petra Brandla zasazené

v  originálním rámu z  konce
17. století. Na gotiku Ukřižova-
ným podle originálu z Týnského
chrámu a sochou Panny Marie,
dle Strakonické madony. Správ-
nou akustiku hlavní lodi zajišťují
zabudované Helmholtzovy štěr-
binové rezonátory. 

Bc. Kateřina Seibertová 
(foto K. Čepera)

Městské muzeum 
a galerie Břeclav

Společnost TEPLO Břeclav 
přijme

ÚČETNÍ 
SPRÁVY DOMŮ

Více info na 
www.teplobreclav.cz
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Městská knihovna Břeclav informuje
Slovo ředitele
Vážené čtenářky a vážení čte-

náři, 
lednovou Radnicí jste se prolis-

tovali až k informacím z břeclavské
knihovny. Jsem velmi rád a děkuji
vám, že jste si v turbulentním roce
2021 našli čas také na knihovnu.
Věřím, že i v novém roce si vybe-
rete z nabídky knih a akcí a svoji
knihovnu navštívíte. Už teď mohu
říci, že se máte na co těšit. Za
všechny pracovníky břeclavské
knihovny vám přeji, aby pro vás byl
rok 2022 rokem úspěšným.

Mgr. Marek Uhlíř
ředitel knihovny

Herní klub, roboti, virtuální rea-
lita a 3D tisk

Pokud to epidemiologická si-
tuace dovolí, rádi bychom od ledna
v knihovně opět spustili aktivity
spojené s moderními technolo-
giemi. V pondělí 10. ledna pro-
běhne v počítačové učebně další
setkání Klubu videoher, vítáni
jsou stávající i noví členové. Ve
čtvrtek 13. ledna bude v počíta-
čové učebně zájemcům k dispozici
nově zřízený makerspace
knihovny, konkrétně 3D tiskárny,
řezací plotr, multifunkční termo-
transferový lis nebo ultrazvuková
čistička.

V pondělí 17. ledna proběhne
ve velkém sále představení tech-
nologie virtuální reality, kon-
krétně brýlí pro virtuální 3D realitu
Oculus Quest 2.  Ve čtvrtek
20.  ledna se v  malém sále
knihovny bude konat další setkání
nadšenců do programovatel-
ných robotů pro všechny věkové
kategorie. 

Všechny tyto akce budou pro-
bíhat v pravidelném čtrnáctiden-
ním cyklu, vždy v pondělí a ve
čtvrtek v čase od 14.30 do 17.30
hodin. Bližší informace u Mgr. Ja-
roslava Čecha na tel.: 725 107 305
nebo na e-mailu cech@knihovna-
breclav.cz.

PhDr. Ludislava Šuláková: Škol-
ství v Břeclavi za druhé světové
války

V rámci cyklu historických před-
nášek se vrátíme k tématu Břeclav
za druhé světové války, které pře-
dloni nebylo kvůli koronavirové
pandemii možné dokončit.
PhDr. Ludislava Šuláková zájem-
cům přiblíží, jak vypadalo školství
v Břeclavi v letech 1938–1945.
Přednáška se uskuteční ve středu
19. ledna v 18 hodin v malém sále
knihovny. Vstup volný za dodržení
platných protiepidemických pravi-
del.
PhDr. Alena Káňová: Břeclavská
židovská obec, její nejvýznam-
nější rodiny a tragický konec
v období šoa

Ve čtvrtek 27. ledna se
v  18  hodin v malém sále usku-
teční další odložená historická
přednáška. PhDr. Alena Káňová do-
konce spojila dvě původně avizo-
vaná témata do jednoho a ve své
přednášce Břeclavská židovská
obec, její nejvýznamnější rodiny
a tragický konec v období šoa
představí osudy břeclavských ži-
dovských rodin Kuffnerů, Steinů,

Bittnerů, nejvýznamnější břeclav-
ské rabíny a obchodníky. V druhé
části pak bude prezentovat první
ucelené poznatky k holocaustu
břeclavských Židů za druhé svě-
tové války. Vstup volný za dodržení
platných protiepidemických pravi-
del.
Pololetní prázdniny na dětském
oddělení

V pátek 28. ledna a pátek

4.  února bude dětské oddělení
otevřeno od 9 do 12 a od 13 do
18 hodin. Dopoledne bude pro děti
připraveno Pololetní deskohraní
nových společenských her od Je-
žíška pro menší i větší děti a odpo-
ledne od 15 hodin filmové pro-
mítání – první pátek pro školáky
1. st. ZŠ a druhý pátek pro žáky
2. st. ZŠ.

(jč)
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Vážení a milí návštěvníci Ga-
lerie 99, přeje vám úspěšný rok
2022 a těšíme se na setkání
s vámi. Věříme, že se také za-
pojíte do nového projektu Po-
selství naděje, které vám
v následujících měsících před-
stavíme. Děkujeme všem za
přízeň a podporu v uplynulém
roce. 

Galerie na-
bízí: stálou ex-
pozici šperků
ze dřeva, více
než sto grafic-
kých děl, veš-
keré služby
s o u v i s e j í c í
s poraden-
stvím a výtvar-
ným uměním,
oceňování ob-
razů, restauro-
vání atd.

Otevřeno:
úterý až pátek od 14.00 do
17.00 hodin, případně po tele-
fonické domluvě kdykoliv –
519 372 118, 723 930 015,
723 887 977. Galerie AV na ul.
J. Moláka na zazvonění nebo
na telefon. 

Novinky sledujte na
www.vojtek-av.com nebo na Fa-
cebooku.

Galerie 99 RADNICE 
prosinec 2021
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Blátíčko a štěstíčko

„Trochu toho blatíčka a děti byly plné štěstíčka. Cyklokros jak má být,“
nechali se slyšet pořadatelé z břeclavského Sportkomplexu. Tradiční Mi-
kulášský cyklokros za Habrovou sečí neměl chybu. Zimní počasí, trochu
toho sněhu a hlavně dobrá nálada sportujících i přihlížejících lidí opět
vykouzlila výbornou atmosféru. Tak zase za rok! 

Zima jak má být. Otužilcům na Štěpána přálo počasí 
-4 °C vzduch a k tomu čerstvý sníh. Ideální kombinace na dětské rado-

vánky. V Břeclavi na Štěpána nepříliš častá. Když k tomu přidáte stupňovou
vodu, změní se tradiční Vánoční kilometr na Dyji v pravý svátek skalních
otužilců! (dav)
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MČR ve stolním hokeji:
Zlato a stříbro

Břeclav má z mistrovství ČR 2021 ve stolním hokeji (šprtec), které se
konalo v Mostě, hned dva cenné kovy. Zlato v kategorii juniorů získal Jan
Doležal, stříbro v mužích si odnesl Simon Kaňa (na snímku vlevo). Gratu-
lace břeclavským Gunners. Více o břeclavském šprtci se dozvíte na strán-
kách www.facebook.com/GunnersBreclav.

(dav)

Břeclavský veslař zlatý
v 1. kole Českého poháru

Ve sportovní hale v Hostivi-
cích u Prahy zvítězil břeclavský
Alex Novák v 1. kole Českého
poháru ve veslování na trena-
žéru v kategorii dorostenců.
Alex si na dvoukilometrové trati
vítězství hlídal již po startu, kde
si vytvořil náskok, který po-
stupně zvyšoval. V této kategorii
si svoji premiéru od-
byl také František
Zalibera, který si
zlepšil své maxi-
mum a skončil
v těžké konkurenci
v polovině startov-
ního pole (33.). Ju-
nior Matěj Halady
překvapil šestým
místem, svým „oso-
bákem“ a zároveň
splnil těžký limit

pro juniorské adepty do repre-
zentace. V mužské kategorii
startovali Martin Ježek a Aleš Po-
spíšil. Lépe se vedlo mladšímu
Martinu Ježkovi, který se s ča-
sem 6:15,7 zlepšil o 2 vteřiny
a bral sedmé místo. Aleš Pospíšil
zajel oslabený po nemoci čas
6:22,0 a skončil na 11. pozici.

Břeclavští boxeři mají skvěle našlápnuto

Od roku 2017 pracuje Peter
Hlavenka s  mladými boxery
z Břeclavi. Přesto, že podmínky
k trénování mají vskutku spar-
tánské, daří se břeclavskému
SPARTA BOXING CLUBU na vý-
bornou. V české národní lize

jeho svěřenci bodují, z nedáv-
ného MČR v boxu kadetů a ka-
detek si nadějní boxeři odvezli
třikrát bronz. Peter Hlavenka
dává mladým bojovníkům na-
ději. „Bez smysluplného trávení
volného času by se často flákali

po ulicích. Některé bezcílný
způsob života může svést k al-
koholu, drogám. Je potřeba jim
ukázat jinou cestu. Box je o dis-
ciplíně, sebekázni a slušnosti,“
vysvětluje trenér Hlavenka.
S nadějnými boxery na radnici
diskutovali místostarostové Ja-
kub Matuška a Richard Zemá-

nek. „Pan Hlavenka odvádí
skvělou práci. My bychom mla-
dým boxerům rádi poskytli pro-
story, kde by mohli pravidelně
trénovat a uděláme všechno
pro to, aby to klaplo,“ shodlo
se vedení města, které s boxery
probíralo i dotační možnosti je-
jich sportu. (dav)
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